

EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Wednesday, October 16, 1974

• 1540

[Text]

The Vice-Chairman: Mr. Minister, Mrs. Holt and gentlemen. I am not too sure that we have a quorum, we have no representative from the Social Credit Party. But I think we can go ahead and start the proceedings.

Mr. Parent: Mr. Chairman, you might like to know that to hear witnesses we do not need to have all of the parties here. That was decided at the last meeting, I believe. Is that not right gentlemen?

Mr. Knowles (Winnipeg North Centre): We do not need a quorum to hear witnesses but we do need a quorum to vote. I suggest that we proceed with the Minister's statement and maybe members could be rounded up so that we can deal with the estimates.

The Vice-Chairman: Right. Before we start, it might be wise to say that there was a meeting of the committee yesterday at which it was decided that the Minister should be invited as a witness today, and that there should be a meeting of the Subcommittee on Agenda and Procedure immediately after the ending of this Committee meeting. I have asked the people on that committee to be advised. They consist of Mr. Loiselle; Mr. MacFarlane; Mr. Knowles, NDP; Mr. Allard, Social Credit; Mr. Marshall; Mr. W. Knowles, PC; and myself. It is understood that we call the meeting at 5:00 o'clock p.m., and that we finish this meeting by 5:00 o'clock? Is that our target?

Right. Thank you.

With the agreement of the Committee I would like to call on the Minister.

Hon. Daniel J. MacDonald (Minister of Veterans Affairs): Thank you, Mr. Chairman, members of the Committee, ladies and gentlemen. I am very glad Mr. Chairman and Committee members to have this opportunity of appearing before you to present the Main Estimates of Veterans Affairs for the Fiscal Year 1974-75.

As was the case last year, my statement can be fairly brief because the general structure of the estimates has not changed significantly.

The various activities included in the Veterans Affairs portfolio are still grouped into six programs: Welfare, Pensions, Bureau of Pension Advocates, Treatment, Veterans Land Act, and Administration.

Perhaps the most notable feature of the estimates is their growth. The total amount requested is \$597,366,423 as compared with approximately \$480 million in last year's main estimates. This year's total figure is the second highest in the history of the department, being exceeded only by the estimates for 1946-47, which amounted to \$749 million. This, Mr. Chairman, provides eloquent evidence, if any is needed, that Canada has not forgotten its obligation to those who served in times of national emergency. I shall explain the increase as I deal with the various programs, but in general terms it relates chiefly to the Pension, War Veteran's Allowance and Treatment Programs.

TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le mercredi, 16 octobre 1974

[Interpretation]

Le vice-président: Monsieur le ministre, madame Holt, messieurs. Je ne suis pas sûr que nous ayons le quorum, et par ailleurs, nous n'avons pas de représentant du Crédit social. Je pense toutefois que nous pouvons commencer la séance.

M. Parent: Monsieur le président, vous savez bien que, pour entendre des témoins, nous n'avons pas besoin que tous les partis soient représentés. Nous en avions ainsi convenu à la dernière séance, n'est-ce pas messieurs?

M. Knowles (Winnipeg Nord-Centre): Nous n'avons pas besoin d'un quorum pour entendre des témoins mais, par contre, il en faut un pour le vote. Je propose que nous entendions maintenant la déclaration du ministre, et les députés pourront ensuite poser leurs questions en ce qui concerne les prévisions budgétaires.

Le vice-président: Très bien. Avant de commencer, je voudrais vous dire que nous avons eu une réunion du Comité hier au cours de laquelle il a été décidé que le Ministre serait invité comme témoin aujourd'hui; on a également convenu que le Sous-comité du programme et de la procédure se réunirait immédiatement après cette séance. J'ai demandé que les membres de ce Comité en soient informés. Ces membres sont les suivants: MM. Loiselle, MacFarlane, Knowles, NPD; Allard, Crédit social; M. Marshall, M. W. Knowles, parti conservateur, et moi-même. Il est entendu que nous lèverons la séance à 17 h 00. Êtes-vous d'accord?

Très bien, merci.

Si vous êtes d'accord, je vais maintenant laisser la parole au ministre.

L'hon. Daniel J. MacDonald (ministre des Affaires des anciens combattants): Merci, monsieur le président, mesdames et messieurs les membres du Comité. Je suis heureux de pouvoir comparaître devant vous pour présenter les prévisions budgétaires globales de mon ministère pour l'année financière 1974-1975.

Comme ce fut déjà le cas l'année dernière, mon exposé sera relativement bref, puisque la structure du budget ne s'est modifiée de façon significative.

Les diverses activités du ministère des Affaires des anciens combattants sont toujours regroupées en six programmes: le bien-être, les pensions, le bureau de service juridique des pensions, les services de traitement, les terres destinées aux anciens combattants et l'administration.

L'un des aspects les plus remarquables du nouveau budget est l'accroissement du volume des dépenses. Le montant total des prévisions budgétaires s'élève cette année à \$597,366,423, alors que l'an dernier il n'était que d'environ 480 millions de dollars. Ce montant vient au deuxième rang en importance des budgets jamais prévus par le ministère. Il n'est en effet dépassé que par les prévisions budgétaires de 1946-1947 (749 millions de dollars). Monsieur le président, voilà la preuve évidente, s'il en est besoin, que le Canada n'a pas failli à ses devoirs envers ceux qui ont servi leur pays lorsqu'il en avait besoin. J'expliquerai cette augmentation au fur et à mesure que je traiterai des différents programmes, mais je peux déjà dire qu'elle s'applique aux pensions, aux allocations d'anciens combattants et aux programmes de traitement.